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Godātais Arthuis kungs!

Budžeta kontroles komiteja aicina par jautājumu atbildīgo Budžeta komiteju budžeta 
trialogam paredzētajos ieteikumos ņemt vērā turpmāk minētos apsvērumus.

Neizpildītās saistības (RAL)

1. Mūsu komiteju ļoti uztrauc tas, ka:

– 2017. gadā augstais saistību apmērs apvienojumā ar zemo maksājumu apmēru 
palielināja neizpildītās budžeta saistības līdz jaunam rekordlielumam — 
267,3 miljardiem EUR (2016. gadā — 238,8 miljardi EUR);

– saskaņā ar Revīzijas palātas prognozēm šī summa pašreizējās DFS darbības 
beigās būs vēl lielāka, kas var ievērojami palielināt maksājumu apropriāciju 
nepietiekamības risku, kā arī risku, ka spiedīgos apstākļos, kad līdzekļi ātri 
jāapgūst, lai nezaudētu Savienības finansējumu, varētu tikt pieļautas kļūdas;

2. mūsu komiteja uzsver, ka ES budžetā nav atļauts deficīts un ka aizvien pieaugošais 
neizpildīto maksājumu uzkrājums faktiski ir finansiāls parāds;

3. mūsu komiteju satrauc arī tas, ka saskaņā ar Revīzijas palātas sniegto informāciju vēl 
nav atrisināts jautājums par to, vai īpašie instrumenti būtu jāierēķina maksājumu 
apropriāciju maksimālajā apjomā; tas varētu radīt papildu risku attiecībā uz neizpildītu 
maksājumu uzkrāšanos;
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4. mūsu komiteja aicina Komisiju uzlabot maksājumu prognožu precizitāti un likt lietā 
iepriekšējā plānošanas periodā gūto pieredzi, lai risinātu jau uzkrāto neizpildīto 
maksājumu problēmu un nepieļautu, ka tie negatīvi ietekmē nākamo DFS, un iesniegt 
rīcības plānu par neizpildīto maksājumu uzkrājuma samazināšanu daudzgadu finanšu 
shēmā 2021.–2027. gadam;

Laicīga apguve

5. mūsu komiteja jo īpaši norāda, ka, kaut gan vidējais līdzekļu apguves līmenis, spriežot 
pēc Komisijas veiktajiem maksājumiem, ir ievērojami pieaudzis — no 3,7 % 2016. gadā 
līdz 16,4 % 2017. gadā, ekonomiskās, sociālās un teritoriālās kohēzijas jomā apguve 
joprojām ir pat zemāka nekā attiecīgajā iepriekšējās DFS gadā, proti, 2010. gadā, kad 
šis rādītājs bija 22,1 %;

6. mūsu komiteja pauž nožēlu par to, ka Komisija vēl nav izstrādājusi visaptverošu 
ilgtermiņa prognozi, kas palīdzētu ar nākamo DFS saistītu lēmumu pieņemšanā, pilnībā 
ievērojot Iestāžu nolīgumu;

7. mūsu komiteja norāda, ka dažās valstīs joprojām pastāv lēnas līdzekļu apguves 
problēma; norāda uz risku, ka līdz finanšu perioda beigām varētu uzkrāties ļoti liels 
neizpildīto saistību apropriāciju daudzums;

Finanšu risks

8. mūsu komiteja ar dziļām bažām uzsver, ka ir pieaudzis Savienības budžeta vispārējais 
finanšu risks, kas nozīmē, ka nākotnē, ņemot vērā ievērojamās ilgtermiņa saistības, 
garantijas un juridiskās saistības, būs vajadzīga rūpīga pārvaldība; tādēļ mūsu komiteja 
aicina Komisiju, lai tā, nākot klajā ar likumdošanas priekšlikumiem, kuros cita starpā ir 
paredzēts izveidot vai pievienot ievērojama apmēra iespējamās saistības, kopā ar šiem 
priekšlikumiem iesniegt pārskatu par visu no budžeta atbalstīto iespējamo saistību 
kopējo vērtību, kā arī analīzi par spriedzes testu scenārijiem un to iespējamo ietekmi uz 
budžetu;

Finanšu instrumenti

9. mūsu komiteja pauž bažas par pārredzamības trūkumu ar finanšu instrumentiem 
saistītajos izdevumos, ņemot vērā, ka pašreizējā DFS finanšu instrumentiem ir pieejams 
četras reizes vairāk līdzekļu; norāda, ka 2017. gada beigās finanšu instrumentus 
izmantoja 24 dalībvalstis un ka kopējais programmu ieguldījums finanšu instrumentos 
saistību izteiksmē bija gandrīz 18,8 miljardi EUR (2016. gada beigās — 
13,3 miljardi EUR), no tiem 14,2 miljardi EUR — no ESI fondiem; norāda arī uz to, ka 
no šīm summām, par kurām uzņemtas saistības, finanšu instrumentiem kopumā bija 
izmaksāti 5,5 miljardi EUR jeb aptuveni 29 % (2016. gada beigās — 3,6 miljardi EUR), 
tostarp 4,4 miljardi EUR no ESI fondiem; tomēr pauž bažas par to, ka brīdī, kad kopš 
pašreizējās DFS darbības sākuma bija pagājuši trīs gadi, galasaņēmējiem bija izmaksāti 
1,9 miljardi EUR, proti, tikai 10,1 % (2016. gada beigās — 1,2 miljardi EUR), tai skaitā 
1,5 miljardi EUR jeb 10,5 % — no ESI fondiem;

ESIF



AL\1179735LV.docx 3/3 PE637.197v01-00

LV

10. mūsu komiteja norāda, ka budžeta lēmējinstitūcija palielināja ESIF garantiju no 
16 miljardiem EUR līdz 26 miljardiem EUR un investīciju mērķapjomu no 
315 miljardiem EUR līdz 500 miljardiem EUR un ka līdz 2017. gada beigām EIB grupa 
bija parakstījusi līgumus 36,7 miljardu EUR vērtībā (2016. gadā — 21,3 miljardi EUR);

11. mūsu komiteja norāda, ka saskaņā ar Revīzijas palātas sniegto informāciju 64 % no to 
ESIF līgumu kopējās vērtības, kurus EIB grupa bija parakstījusi līdz 2017. gada beigām, 
ir koncentrēti sešās dalībvalstīs, proti, Francijā, Itālijā, Spānijā, Vācijā, Apvienotajā 
Karalistē un Polijā;

12. mūsu komiteja aicina Komisiju nodrošināt, ka ESIF vadības struktūras, parakstot 
līgumus, ņem vērā to, ka ir vajadzīgs pienācīgs ģeogrāfiskais līdzsvars, un par panākto 
progresu ziņot Parlamentam;

13. mūsu komiteja pauž nožēlu par to, ka tikai 20 % no ESIF finansējuma ir izmantoti, lai 
atbalstītu projektus, kuri veicina klimata pārmaiņu mazināšanu un pielāgošanos tām, lai 
gan EIB standartportfeļa gadījumā ir sasniegts 25 % slieksnis; aicina Komisiju ierosināt 
ilgtspējīgas finanšu vai finansēšanas iespējas un labvēlīgu investīciju vidi, kas 
atspoguļotu Savienības saistības un vispārējos mērķus, lai Savienībā sekmētu inovāciju 
un ekonomisko, sociālo un teritoriālo kohēziju, kā arī stiprinātu investīciju sociālo 
dimensiju, novēršot investīciju trūkumu sociālajā jomā un attiecībā uz infrastruktūru 
drošību.

Ar cieņu

Ingeborg Gräβle, Inés Ayala Sender,
CONT priekšsēdētāja referente jautājumā par budžeta izpildes 

apstiprinājuma sniegšanu Komisijai


